
 
 

Junta de Facultat. 18 d’octubre de 2023 

ACTA 
 
Dia: Dimecres, 18 d’octubre de 2023 

Hora: 12.30 hores 

Lloc: Sala de Juntes 

• Assisteixen: Teresa Abelló, Oriol Beltran, Carles Buenacasa, Jaume Buxeda, Jaume 
Carbonell, Giovanni Cattini, Anna Clavell, Neus Colell, Mireia Comas, Nil Comas Martínez, 
Jaume Dantí, , Anna García, Pilar Gené, Félix Gómez, Belén Gómez, Gabriel Izard, A. López 
Bargados, Rosa Lluch, Marisol Madrid, Raúl Márquez, Ida Mauro, Andreu Mayayo, Elena 
Nadal, Ana Peña, Daniel Piñol, Ricardo Piqueras, Lluís Pons, Chiara Romano, Montserrat 
Salvà (per delegació de Fernando Gil), Lola Sánchez, Carles Santacana, Queralt Solé, Maria 
Soler, Meritxell Tous.    

 
• S’excusen: Camila del Mármol, Gemma Celigueta, Fernando Gil, Olga Jubany, Santiago 

Riera, Antoni Conejo da Pena, Jordi Gascón, Núria Benach, Elena Nadal, Enric Ciurans, María 
Asunción Martínez, Mikel Aramburu. 

 
 
Ordre del dia: 

1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió anterior (SharePoint) 
2. Informe de l’equip deganal (SharePoint) 
3. Valoració de l’inici del curs 2023-2024 (SharePoint) 
4. Informacions sobre el Laboratori d’Humanitats Digitals 
5. Informacions de la comissió del 50è aniversari de la Facultat 
6. Torn obert de paraula 
 

Benvinguda i inici de la reunió 

Anuncis: El secretari pren la paraula per donar la benvinguda als nous representants dels 
estudiants a la Junta de Facultat: la Tània Cearreta (Col·lectiu d’Investigadores en Formació de 
Geografia i Història), en Francisco Luís Castellote (Federació Nacional d’Estudiants de 
Catalunya)  i la María Asunción Martínez (Federació Nacional d’Estudiants de Catalunya)1 

1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió anterior (SharePoint) 
 
S’aprova l’acta sense comentaris. 
 
 
 

2. Informe de l’equip deganal (SharePoint) 
 

                                                           
1 Amb posterioritat a la celebració de la Junta de Facultat, el secretari inclou un anunci que havia quedat 
pendent de notificació: la substitució del Dr. Fullola, en raó de la seva jubilació, pel Dr. Raúl Márquez, com 
a membre electe de la Junta de Facultat. 



El degà anuncia l’avançament electoral, fet públic ahir dia 17 d’octubre en Consell de Govern 
extraordinari , aprovant i publicant el calendari electoral. El cens electoral s’exposa  del 18 al 27 
d’octubre, i les candidatures es poden presentar entre els dies 3 i 14 de novembre. La votació 
electrònica en primera volta tindrà lloc entre els dies 4 i 5 de desembre, i, si calgués una segona 
volta, tindria lloc entre els dies 14 i 15 de desembre.  
 
Dilluns, 23 d’octubre, tenim la visita de l’equip rectoral, en període preelectoral. El degà manifesta 
que el rector ja ha anunciat que presenta la seva candidatura. El Dr. Mayayo intervé per comentar 
que no es presentarà cap altre candidat 

El Dr. Carbonell intervé i destaca que les dades definitives de doctorat no es coneixeran fins la 
propera junta. També diu que des de l’Escola de Doctorat s’està procedint a la reforma de la 
normativa de doctorat, en fase de primer esborrany. Recalca que es preveu entri en vigor a partir 
1/9/24. 

Pren la paraula l’Administrador de centre, Sr. Gómez, per explicar l’estat en què es troben alguns 
serveis. Argumenta que darrerament s’ha produït un gran moviment de personal degut al procés 
d’estabilització de plantilles, procés que tothom haurà notat. Diu que es tracta d’una afectació 
general de tota la universitat, i que és cert que pot alentir les gestions i tràmits administratius. 
Aquests inconvenients encara es poden perllongar durant un temps, atès que es preveuen 
encara més concursos. Confia en que en uns sis mesos la major part dels concursos estiguin 
resolts i les plantilles estabilitzades. En referència a la nostra facultat, l’Administrador destaca 
que aquests canvis podrien afectar al Cap de l’Oficina d’Afers Generals, el Sr. Daniel Lleida, que 
concursa en aquests moments. I a continuació comenta que la plaça que ell ocupa també està 
pendent de ser resolta. També trobem una situació semblant amb la Cap de l’Oficina de Recerca, 
la Sra. Maria Jose Lorenzo, que ha guanyat una plaça a una nova unitat i en aquests moments 
fa acumulació de tasques , però esperem que en breu es resolgui la comissió de serveis que s’ha 
publicat recentment i s’incorpori una persona. 

El Dr. Mayayo intervé novament, incidint sobre la convocatòria d’eleccions avançades, i diu que 
no recorda un cas semblant. Comenta que no és bo “fer aquestes coses”, és a dir, utilitzar un 
mecanisme d’avançament d’un procés electoral a la universitat. I proposa que, en aquesta reunió 
imminent amb l’equip rectoral, s’hauria de posar de manifest el desacord d’una part de la 
comunitat universitària amb aquesta decisió. 

El degà intervé per destacar que probablement molts membres de la Junta compartiran l’opinió 
del Dr. Mayayo.  

 

3. Valoració de l’inici del curs 2023-2024 (SharePoint) 
 
El degà intervé i posa de relleu que començar un curs amb normalitat sempre és un petit miracle, 
i agraeix l’esforç de tothom per fer possible que el curs s’hagi pogut iniciar sense incidents 
destacables. Transmet aquests agraïments en particular a la Secretaria d’Estudiants i Docència 
i als Caps d’Estudis. 
La Dra. Soler pren la paraula a continuació. Comenta que el curs es va iniciar el dia 12 de 
setembre a tots els graus sense massa incidències. També exposa les dades de matrícula, 
penjades al SharePoint. Diu que la concordança entre les places ofertes i les matrícules és molt 
notable i que pràcticament tots els ensenyaments cobreixen les places ofertes. Esmenta el cas 
del nou Grau de Geografia i Canvi Global que respon a les expectatives creades, així com els 
dobles graus. En resum, s’ha produït una certa millora respecte al curs passat pel que fa al nivell 
de matriculacions.  
 
Pel que fa als màsters, la Dra. Soler diu que també assolim expectatives, i que en alguns casos 
la millora és molt notable. Pel que fa als casos en que s’ha produït una disminució de matriculació, 
comenta que caldrà veure quines són les mesures a prendre.  Destaca, per últim, que les dades 



provisionals de matrícula per assignatura i grup es penjaran tan aviat com s’hagin elaborat. 
Recolza els agraïments emesos pel degà. 
 
El Dr. Beltran pren la paraula i demana les dades globals de matrícula de l’any passat, per tal de 
fer comparatives i establir tendències. La Dra. Soler li respon que són al SP. 
  
A continuació, intervé la Sra. Gené, per matisar que la matrícula encara és viva, que els alumnes 
poden fer canvis de grup, d’assignatures, anul·lacions, i que això fa ballar les dades, fent 
impossible que les dades puguin ser reals fins el mes de novembre; tot i que cal tenir present 
que de cara al 2n semestre també hi ha un període d’ampliació i anul·lació que també afectarà a 
les dades presentades. 
 
El Dr. Dantí pren la paraula, i esmenta que el curs ha començat prou bé, fent notar, però,  que la 
borsa de substituts, convocada a correcuita el mes de juliol, no ha funcionat prou bé, i que en 
alguns casos no ha estat possible cobrir les baixes. El Dr. Dantí creu que és un aspecte 
millorable, perquè genera molts problemes. El degà intervé per confirmar que a vegades 
depenem de processos generals, i que durant el mes de novembre està prevista una modificació 
de la normativa referida a les borses de substituts, amb la voluntat de fer millores. Destaca també 
que altres facultats semblen haver tingut problemes més grans que la nostra. 
 
El Dr. Mayayo recorda aleshores que cal fer comparacions un cop acabat el procés, per tal de 
no comparar coses que no poden comprar i treure conclusions estadístiques vàlides. La Dra. 
Soler introdueix la idea de publicar les dades definitives només el mes de maig. El Dr. Piñol 
confirma, per la seva banda, que les dades definitives són les bones, i el degà tanca el tema 
confirmant que les dades definitives es difondran a la junta del mes de maig. 
 

4. Informacions sobre el Laboratori d’Humanitats Digitals 
 
El Dr. Buxeda introdueix la qüestió del Laboratori d’Humanitats Digitals (LHD). Destaca que es 
tracta d’una línia estratègica de la facultat, un repte que ha assumit l’equip decanal, i que s’han 
d’implementar sistemes de formació pel cos docent i avaluar també l’impacte que suposarà 
utilitzar aquestes eines dins del camp de la recerca.  
 
Pel que fa a la docència, el Dr. Buxeda esmenta que és un camp pendent de definició, tot i que 
el LHD utilitza dispositius que ja formen part dels nostres ensenyaments. Durant l’actual mandat 
de l’equip deganal s’ha dut a terme la participació al Màster d’Humanitats Digitals, iniciat l’any 
2019. Un màster que està funcionant molt bé. També s’ha promogut la creació d’una aula 3D i 
de realitat estesa, aprofitant una convocatòria oberta l’any 2022, el que ha suposat l’adquisició 
d’una sèrie de material tecnològic, així com la reforma de l’aula 201. El Dr. Buxeda anuncia tot 
seguit una darrera revisió de l’aula, així com l’organització d’una primera sessió de formació, 
adreçada als graus i màsters d‘Arqueologia, tot recalcant que el gener de 2024 tindrà lloc una 
segona formació, adreçada aquest cop a tota la facultat. Tot i que es un equipament docent, 
l’aula 3D també assumirà tasques en el camp de la recerca. 
Pel que fa a la recerca, el Dr. Buxeda explica que el mes de novembre de 2021 es va presentar, 
a nivell de centre, una sol·licitud per la creació d’un LHD, amb un pressupost de 100.000 euros, 
iniciativa que fou desestimada. No obstant, la creació del LHD recupera aspectes d’aquella 
proposta desestimada, integrant tres laboratoris que ja existeixen: el Laboratori Multimèdia de 
Història de l’Art, el Laboratori d’Antropologia Social i el de Cartografia Digital i SIG de Geografia. 
Finalment, explica que el LHD serà qui gestionarà l’aula 3D. La idea, ha estat crear un LHD a 
partir de coses ja existents, un nou concepte estratègic que permeti visibilitzar la línia prioritària 
de la facultat i demanar més ajuts, entre altres els nous tècnics de laboratori que aquests dies 
estem reclamant. Conclou destacant que restem pendents de la resposta que cadascun dels 
laboratoris rebi en els seus departaments respectius.  
 
A continuació s’obre un torn de paraula, i intervé el Sr. Comas, dient que l’ús de les impressores 
3D pot ser molt útil per la docència, tot i que una part dels professors siguin “anti-tecnologies”. El 



degà confirma que sens dubte la creació del LHD va en la línia d’una millora de la qualitat docent. 
Seguidament, pren la paraula el Dr. Dantí, per destacar que el Dept. d’Història ja fa temps que 
ha assumit aquesta línia estratègica, i que en aquest sentit s’ha creat una Comissió d’Humanitats 
Digitals que inclou a totes les seccions del Departament. Diu que, en la mesura que l’esmentada 
comissió ja està treballant, caldrà coordinar les seves iniciatives amb les de la facultat. El Dr. 
Buxeda afegeix que efectivament aquesta comissió ha demanat intervenir en la propera Comissió 
de Recerca, i que la sol·licitud ha estat, lògicament, acceptada. 
 

5. Informacions de la comissió del 50è aniversari de la Facultat 
 
El Dr. Piñol pren la paraula per agrair en primer lloc la feina duta a terme per la comissió del 50è 
aniversari, indicant que encara queda una reunió per fer. Destaca que es va fer una crida a nivell 
de tota la facultat, que es podien fer arribar propostes a través d’un aplicatiu, i que, tot i que 
algunes van haver de ser desestimades, finalment s’ha escollit un grapat d’iniciatives, 
consultables al Sharepoint. 
 
A continuació enumera algunes d’aquestes iniciatives:  
o Un concurs de logos, que malauradament va quedar desert. Intervé el degà per explicar que, 

en quedar desert, es va optar pel Pla B, que consistí en demanar la col·laboració de l’Anna 
García Lorenzo, la tècnica de comunicació de la facultat, que és qui finalment ha elaborat un 
logo. El degà li agraeix l’esforç. Intervé  el Dr. Piñol per esmentar que el logo visibilitza la 
campanya, i que aviat es penjarà una lona commemorativa a la façana de la facultat que 
inclourà el logo.  

o Un acte institucional el 18 d’abril de 2024, amb la presència del Rector i una sèrie de 
parlaments, mirant de convidar als degans o rectors de les antigues delegacions de Lleida, 
Tarragona i Illes Balears. 

o Un cicle de conferències, que no es limiti a satisfer el protocol i abordi temes punyents, com 
ara el canvi climàtic, la memòria històrica, etc. Falta tancar aquesta iniciativa en la propera 
reunió. 

o Una taula rodona organitzada amb la Comissió d’Igualtat, i que tingui com a temàtica les 
“Dones de la facultat”. Acte desvinculat del dia de la Dona Treballadora. 

o La presentació de l’Estació Meteorològica que es troba al terrat de la facultat, tot i que el degà 
matisa que es tracta d’un servei propietat del Servei de Meteorològic de Catalunya. 
S’organitzarà una visita oberta a l’estació. 

o Una jornada de portes obertes excavació arqueològica, que es farà coincidir amb la 
commemoració. 

o Una taula rodona que prengui el títol provisional de “Passat, present i futur de la facultat”, 
convidant a membres d’equips deganals anteriors. 

o Una exposició de fotografies i documents que permetin traçar la història de la facultat, en 
col·laboració amb el CRAI. 

o Una exposició, també en col·laboració amb el CRAI, de les publicacions de la facultat, com 
ara les revistes, algunes de les quals han estat cabdals en la història de la facultat. 

o Una trobada de membres del PAS, el 10 de maig de 2024 
o Un concert commemoratiu amb l’orquestra i coral de la universitat, com a cloenda del actes. 

El Dr. Piñol comenta que, donat que enguany es celebra el centenari del naixement de Victòria 
dels Àngels, es podria afegir també un nou concert dedicat a aquesta figura tan lligada a la 
història de la UB. 

 
A continuació, el degà s’afegeix a l’agraïment als membres de la comissió. La Dra. Tous intervé 
dient que troba escaient la festa del PAS, però que s’hauria d’organitzar una adreçada al PDI.  
El Dr. Piñol explica que, malauradament la participació dels estudiants ha estat molt escassa, i 
que és una pena que no prosperessin iniciatives com la de fer una exposició sobre la història del 
moviment estudiantil a la facultat. El Dr. Dantí, sumant-se a la iniciativa exposada per la Dra. 
Tous, demana que en aquest acte es convidi al professorat jubilat. Es valorarà la proposta. 
 



El Dr. Santacana, de fet un dels membres de la comissió, proposa que potser s’hauria de preparar 
un opuscle amb una selecció dels textos i intervencions fetes al llarg de la commemoració, i 
subratlla que encara no s’ha plantejat el pressupost amb el que compta la comissió 
organitzadora. El degà intervé per confirmar que totes les iniciatives que s’acabaven de plantejar 
són assumibles. El Sr. Comas pren aleshores la paraula i proposa convidar algun grup musical 
que engresqui els estudiants. El degà respon, dient que ja es va obrir un termini per recollir 
iniciatives, però que si no modifiquen massa el pressupost, es poden plantejar noves iniciatives. 
 

6. Torn obert de paraula 
 
El Sr. Comas pregunta sobre la data de les futures eleccions d’estudiants: el degà respon que 
són a la primavera de 2024, però que encara no disposem d’un calendari. 
La Dra. Solé demana aclariments sobre l’ús de la sala de juntes, perquè ha sentit a dir que a 
partir d’ara la sala de juntes només es podrà fer servir per reunions acadèmiques, i no per altres 
activitats com ara defenses de tesis doctorals. El Dr. Beltran afegeix que, en aquest cas, s’haurà 
d’adequar la sala Jane Addams per a la defensa de tesis doctorals. L’administrador de centre 
intervé per destacar que aquest procés d’adequació ja s’està duent a terme i compta amb un 
pressupost aprovat, tot i que no suposa que la sala de juntes no es pugui sol·licitar de manera 
excepcional per a la defensa de tesis. El degà pren la paraula i recorda que la sala de juntes es 
compartida amb la Facultat de Filosofia, i que no pot ser que les activitats acadèmiques dutes a 
terme a la sala per membres de la Facultat de Geografia i Història limitin els accessos als 
membres de la  Facultat de Filosofia. També comenta que la idea és traslladar a la sala Jane 
Addams les defenses de tesis, però no pas la resta d’activitats acadèmiques. Destaca, en fi, que 
cal establir una prioritat d’usos. El Dr. Dantí intervé aleshores per demanar claredat en aquesta 
normativa d’usos, així com una certa flexibilitat, atenent al dèficit d’espais de la facultat i a la 
manca d’espais adequats al nivell d’activitats acadèmiques de prestigi, com ara un concurs o una 
tesi doctoral. El degà recorda a continuació que la política de la Facultat de Filosofia en relació a 
l’ús d’aquests espais es molt més restrictiva. El Dr. Santacana pren la paraula i demana més 
dignitat en la celebració de les activitats acadèmiques, perquè la imatge que ofereix la facultat és 
molt important  i cal mantenir la dignitat dels actes. Insisteix en què no pot ser que la sala de 
juntes estigui buida. Admet que s’han d’establir prioritats, però que també cal fer-ne un ús més 
exhaustiu. Finalitza la seva intervenció dient que la praxi no ha estat clara 
 
No hi ha més intervencions. La Junta conclou a les 13.46 hores. 
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